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Popov Yuri Alexandrovich, 

Abstract. This scientific paper analyzes current modern management trends within the framework of companies' 
activities in the era of digitalization. The reasons for the change of the industrial paradigm and the development of new 
approaches to the production process are given, which influenced the transformation of management methodologies. The 
effects of technological progress are considered, which are formed on the basis of changes in the ways companies interact with 
customers within the digital environment. The key aspects of modern management in these conditions are revealed, including 
the development of flexibility and adaptability of organizational structures. New management methods such as Agile 
management, knowledge management and digital management are reflected in detail, the main purpose of which is to increase 
efficiency and optimize business processes. 

Keywords: digital innovation, online commerce, management, business processes, market, information security, 
agile management, knowledge management. 
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Popova Julia Alexandrovna, 

Abstract. This scientific paper reveals the role of internal control in ensuring effective operation. The article reveals 
the transformation of the content of control activities from verifying the authenticity and reliability of various documents to 
developing a complex system of measures aimed at preserving the assets of the organization. The main objectives and elements 
of the internal control system are given. The importance of trade organizations in the framework of the functioning of modern 
economic systems is substantiated. The most important areas of internal control in such organizations are reflected. The 
essence of the audit of inventories and sales of products within the framework of the designated system is considered in detail, 
including the stages of inventory, the specifics of the procedures for controlling the purchase of goods, etc. 

Keywords: internal control system, trade organizations, business processes, strategic management, risks, audit, 
stockpile management, inventory, purchase of goods. 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
15 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
16 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
17 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
18 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
19 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
20 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
21 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
22 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
23 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
24 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
25 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
26 

 

Gafiyatullina Elvira Azatovna, 

Abstract. The article examines the features of educational activities of a curator of a student group consisting of 
foreign students from Turkmenistan receiving pedagogical education in the profile "Biology and Chemistry". The study is 
aimed at identifying the specifics of organizing the educational process, taking into account the ethnocultural characteristics 
of students, their adaptation needs and professional focus of training. The work analyzes the main areas of the curator's 
activity: ethnocultural, linguistic, academic and sociocultural adaptation of students, the formation of professional 
pedagogical competencies in the field of natural science education. Particular attention is paid to psychological support of the 
adaptation process, the development of intercultural competence, the organization of leisure activities taking into account 
national traditions and religious characteristics. The stages of adaptation of foreign students and the corresponding tasks of 
the curator at each stage are presented. The study showed that the effectiveness of the curator's educational activities depends 
on his/her professional competence in the field of intercultural communication, understanding of the specifics of the Turkmen 
culture and readiness for a comprehensive solution of adaptation and professional tasks. The results of the study can be used 
to improve the curatorship system in higher education institutions working with foreign students from Central Asian 
countries. 

Keywords: educational activities, student group curator, foreign students, students from Turkmenistan, 
pedagogical education, biology and chemistry, higher education. 

Аннотация. В статье рассматриваются особенности воспитательной деятельности куратора 
студенческой группы, состоящей из иностранных обучающихся из Туркменистана, получающих педагогическое 
образование по профилю «Биология и химия». Исследование направлено на выявление специфики организации 
воспитательного процесса с учетом этнокультурных особенностей студентов, их адаптационных потребностей 
и профессиональной направленности подготовки. В работе проанализированы основные направления деятельности 
куратора: этнокультурная, языковая, академическая и социокультурная адаптация студентов, формирование 
профессиональных педагогических компетенций в области естественнонаучного образования. Особое внимание 
уделено психологическому сопровождению процесса адаптации, развитию межкультурной компетентности, 
организации досуговой деятельности с учетом национальных традиций и религиозных особенностей. Представлены 
этапы адаптации иностранных студентов и соответствующие задачи куратора на каждом этапе. Исследование 
показало, что эффективность воспитательной деятельности куратора зависит от его профессиональной 
компетентности в области межкультурной коммуникации, понимания специфики туркменской культуры и 
готовности к комплексному решению адаптационных и профессиональных задач. Результаты исследования могут 
быть использованы для совершенствования системы кураторства в высших учебных заведениях, работающих с 
иностранными студентами из стран Центральной Азии. 
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Ключевые слова: воспитательная деятельность, куратор студенческой группы, иностранные студенты, 
студенты из Туркменистана, педагогическое образование, биология и химия, высшее образование. 
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Karpovich Viktar 

Abstract. The article presents the results of a comprehensive study of the phenomenon of artificial intelligence 
(AI) in the context of modern educational practice. The author reveals the theoretical foundations that determine the 
emergence of the latest forms of educational activity, models the influence of neurotechnological tools on the processes of 
knowledge translation, develops a methodology for complex diagnostics of the level of training of trainees and offers concepts 
for optimal integration of AI applications in the pedagogical cycle. Special attention is paid to the consideration of a number 
of cases of foreign educational practices, indicating the positive effects achieved as a result of the application of AI 
methodologies. A detailed comparative analysis of the advantages and disadvantages of introducing intelligent agents into 
educational processes is provided, arguments against hypertrophied dependence on technocratic solutions are formulated, and 
alternative scenarios for optimizing the educational environment are considered.  

Keywords: Cognitive informatics, machine learning, didactic innovations, neuro-educational technologies, 
predictive analytics, ethical and legal regulation, digital compliance culture, acmeological approach, heuristic competence. 

Аннотация. В статье представлены результаты комплексного исследования феномена искусственного 
интеллекта (ИИ) в контексте современной образовательной практики. Автор раскрывает теоретические основы, 
обусловливающие появление новейших форм учебной деятельности, моделирует влияние нейротехнологических 
инструментов на процессы трансляции знаний, развивает методологию комплексной диагностики уровня 
подготовки обучаемых и предлагает концепции оптимальной интеграции ИИ-приложений в педагогическом цикле. 
Особое внимание уделено рассмотрению ряда кейсов зарубежных образовательных практик, свидетельствующих о 
положительных эффектах, достигаемых в результате применения ИИ-методологий. Приводится развернутый 
сравнительный анализ преимуществ и недостатков внедрения интеллектуальных агентов в образовательные 
процессы, формулируются аргументы против гипертрофированной зависимости от технократических решений, 
рассматриваются альтернативные сценарии оптимизации образовательной среды.  

Ключевые слова: Когнитивная информатика, машинное обучение, дидактические инновации, 
нейрообразовательные технологии, предиктивная аналитика, этико-правовая регламентация, цифровая 
комплаенс-культура, акмеологический подход, эвристическая компетенция. 
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Wei Xiuzhi 

Abstract. The article examines the problem of pedagogical support for the process of professional self-determination 
of students. A review of Russian psychological and pedagogical studies is presented, where the concept of "pedagogical 
support" is characterized. As a practical significance, the proposed for the effective formation of professional self-determination 
of students - a dynamic sociometric model of the study group and a special course "Business Communication" have 
pedagogical potential. 

Keywords: pedagogical support, professional self-determination, student, professional organization, professional 
education 

Аннотация. В статье рассматривается проблема педагогической поддержки процесса профессионального 
самоопределения студентов. Представлен обзор российских психолого-педагогических исследований, где 
характеризуется понятие «педагогическая поддержка».  В качестве практической значимости обладает 
педагогическим потенциалом предложенные для эффективного формирования профессионального самоопределения 
студентов - динамическая социометрическая модель учебной группы и спецкурс «Деловая коммуникация».  

Ключевые слова: педагогическая поддержка, профессиональное самоопределение, студент, профессиональная 
организация, профессиональное образование 
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Abramovich S.G

Knyazyuk O.O.,  

Drobyshev V.A., 

Abstract. The purpose of the study is to assess clinical and anamnestic and laboratory-instrumental gender 
characteristics of the course of myocardial infarction in patients with acute myocardial infarction of elderly age upon 
admission to the II stage of medical rehabilitation. Material and research methods. The analysis of discharge epicrisis of 
stories of 68 patients aged 60 to 80 years (average age 69.6 years) hospitalized in JSC "Clinical Resort" Angara "at the II 
stage of medical rehabilitation from January 2022 to December 2023 was performed. The study included 27 women (main 
group) and 41 men (comparison group). Results and their discussion. In female patients, risk factors such as obesity and 
diabetes mellitus are significantly higher, in men - smoking. In men, signs of chronic heart failure of the initial gradations 
prevailed, in women - more pronounced. A statistically significant group difference was observed for end-diastolic volume, 
end-systolic size, and end-systolic volume. In men, these indicators were higher, respectively, by 10.5 % (p = 0.0278), 10.5 % 
(p = 0.0382), and 16.1 % (p = 0.0095). In contrast, in women, the fraction of shortening of left ventricular fibers was 13.2 % 
higher (p = 0.0034). In women, normal geometry and concentric cardiac remodeling were less common (13.8 % and 13.8 %, 
respectively), while in males these variants were much more common (37.3 % and 26.1 %). With an approximate equality in 
the frequency of detection of eccentric hypertrophy in them (25.9 % and 23.2 %, respectively), concentric hypertrophy in 
women occurred 3.5 times more often (p < 0.0001) than in men. The vascular stiffness coefficient was 142.3 % in males, 
127.4 % in females (p = 0.0091), which in the latter is the result of the formation of left ventricular hypertrophy. In groups 1 
and 2, occlusive thrombosis of coronary arteries was diagnosed in 55.6 % and 34.2 %, respectively (p < 0.0001), non-occlusive 
stenosis of 2 or more coronary arteries - in 59.3 % and 34.2 % of patients ((p < 0.0001). The total severity of coronary bed 
lesions (by SYNTAX) in groups 1 and 2 was 37.2 and 26.9 points, respectively (p = 0.0003). In 26.6 % of cases, men had 
mainly grade 2 coronary bed lesions (1-22 points), in women this severity of manifestations was observed only in 18.5 % of 
the examined (p = 0.0381). At the same time, SYNTAX Score 4 degrees (> 32 points) took place mainly among women. In 
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this group, compared to men, the detection rates were 44.4 % and 29.3 %, respectively (p < 0.0001). Total cholesterol, 
triglycerides and low-density lipoprotein levels were higher in women than in men. So, in the 1st group, these indicators were 
5.2 mm/l, 1.4 mm/l and 3.3 mm/l. In the comparison group, they were 13.0 %, 8.3 %, and 13.8 % smaller at 4.6 mm/L (p = 
0.0008), 1.1 mm/L (p = 0.0381), and 2.9 mm/L (p < 0.0001), respectively. Conclusion. Upon admission to the II stage of 
medical rehabilitation, women showed a high severity of chronic heart failure, occlusive stenosis of brachiocephalic vessels, a 
significant set of concomitant pathology, among which the most significant were arterial hypertension, diabetes mellitus and 
obesity. In women, cardiac remodeling disorders are observed, manifested by the rarity of detecting normal geometry, 
concentric remodeling and the predominance of concentric hypertrophy of the left ventricle, there is a significant severity of 
coronary bed damage (according to SYNTAX Score), the leading causes of acute coronary syndrome in them are occlusive 
thrombosis and non-occlusive stenosis of 2 or more coronary arteries. 

Keywords: coronary heart disease, acute myocardial infarction, gender characteristics, women, remodeling, left 
ventricular hypertrophy, medical rehabilitation 

Аннотация. Цель исследования — оценка клинико-анамнестических и лабораторно-инструментальных 
гендерных особенностей течения инфаркта миокарда у больных острым инфарктом миокарда пожилого возраста 
при поступлении на II этап медицинской реабилитации. Материал и методы исследования. Выполнен анализ 
выписных эпикризов историй 68 пациентов в возрасте от 60 до 80 лет (средний возраст 69,6 лет), 
госпитализированных в АО «Клинический курорт «Ангара» на II этап медицинской реабилитации с января 2022 
г. по декабрь 2023 г. В исследование было включено 27 женщин (основная группа) и 41 мужчина (группа сравнения). 
Результаты и их обсуждение. У пациентов женского пола существенно выше представлены такие факторы 
риска, как ожирение и сахарный диабет, у мужчин – курение. У мужчин преобладали признаки хронической сердечной 
недостаточности начальных градаций, у женщин – более выраженные. Статистически значимое различие в 
группах наблюдалось при оценке конечного диастолического объема, конечного систолического размера и конечного 
систолического объема. У мужчин эти показатели оказались выше, соответственно на 10,5 % (р = 0,0278), 10,5 % 
(р = 0,0382), и 16,1 % (р = 0,0095). У женщин, напротив, на 13,2 % выше (р = 0,0034) оказалась фракция укорочения 
волокон левого желудочка. У женщин реже наблюдалась нормальная геометрия и концентрическое ремоделирование 
сердца (соответственно,13,8 % и 13,8 %), тогда как у лиц мужского пола эти варианты встречались значительно 
чаще (37,3 % и 26,1 %). При примерном равенстве частоты обнаружения у них эксцентрической гипертрофии 
(25,9 % и 23,2 % соответственно), концентрическая гипертрофия у женщин имела место в 3,5 раза чаще (p 
< 0,0001), чем у мужчин. Коэффициент сосудистой ригидности составил у лиц мужского пола 142,3 %, у женщин 
– 127,4 % (р = 0,0091), что у последних является результатом формирования гипертрофии левого желудочка. В 1-
й и 2-й группах окклюзионный тромбоз коронарных артерий диагностирован в 55,6 % и 34,2 % соответственно (p 
< 0,0001), неокклюзионное стенозирование 2-х и более коронарных артерий – у 59,3 % и 34,2 % больных ((p < 0,0001). 
Суммарная тяжесть поражения коронарного русла (по SYNTAX) в 1-й и 2-й группах составляла 37,2 и 26,9 балла 
соответственно (p = 0,0003). В 26,6 % случаев у мужчин наблюдалось, преимущественно, поражение коронарного 
русла 2 степени (1-22 балла), у женщин данная выраженность проявлений наблюдалась только у 18,5 % 
обследованных (p = 0,0381). В тоже время SYNTAX Scorе 4 степени (> 32 баллов) имела место преимущественно 
среди женщин. В этой группе, в сравнении с мужчинами, частота обнаружения составила 44,4 % и 29,3 % 
соответственно (p < 0,0001). Уровень общего холестерина, триглицеридов и липопротеидов низкой плотности у 
женщин оказался выше, чем у мужчин. Так, в 1-й группе эти показатели составили 5,2 мм/л, 1,4 мм/л и 3,3 мм/л. В 
группе сравнения, они оказались меньше на 13,0 %, 8,3 % и 13,8 % и составили 4,6 мм/л (p = 0,0008), 1,1 мм/л 
(p = 0,0381) и 2,9 мм/л (p < 0,0001) соответственно. Заключение. У женщин при поступлении на II этап 
медицинской реабилитации обнаружена большая выраженность хронической сердечной недостаточности, 
окклюзионное стенозирование брахиоцефальных сосудов, значительный набор сопутствующей патологии, среди 
которой наиболее значимыми являлись артериальная гипертония, сахарный диабет и ожирение. У женщин 
наблюдаются нарушения ремоделирования сердца, проявляющиеся редкостью обнаружения нормальной геометрии, 
концентрического ремоделирования и преобладанием концентрической гипертрофии левого желудочка, отмечается 
значительная тяжесть поражения коронарного русла (по SYNTAX Score), ведущими причинами острого 
коронарного синдрома у них является окклюзионный тромбоз и неокклюзионное стенозирование 2-х и более 
коронарных артерий. 

Ключевые слова: ишемическая болезнь сердца, острый инфаркт миокарда, гендерные особенности, женщины, 
ремоделирование, гипертрофия левого желудочка, медицинская реабилитация 
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Zalikhanova Leila Ibragimovna  

Akezhev Amirkhan Alimovich  

Abstract. The article examines a qualified form of arbitrariness. It focuses on the controversial issues of distinguishing 
between crimes against the person and assessing the extent of violence. The article criticizes the legislative model that 
establishes equal responsibility for violence and threats. As a solution, it proposes differentiating criminal liability based on 
the severity of the consequences, including mandatory qualification for multiple offenses in cases of serious harm to health. 

Keywords: arbitrariness, violence, threat, responsibility. 
Аннотация. В статье исследуется квалифицированный вид самоуправства. Центральное внимание 

уделяется дискуссионным вопросам разграничения с преступлениями против личности и оценки объема насилия. 
Критикуется законодательная модель, устанавливающая равную ответственность за насилие и угрозу. В качестве 
решения предлагается дифференциация уголовной ответственности в зависимости от тяжести причиненных 
последствий, вплоть до обязательной квалификации по совокупности при причинении тяжкого вреда здоровью. 

Ключевые слова: самоуправство, насилие, угроза, ответственность. 
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